



جامعة الموصل  
كلية التربية البدنية وعلوم الرياضة

## الضبط الاجتماعي وعلاقته بالعنف الرياضي لدى اللاعبين من ذوي الاحتياجات الخاصة

محمد عبد السلام حازم سلو الحياتي

رسالة ماجستير  
التربية البدنية وعلوم الرياضة

بإشراف

الأستاذ المساعد الدكتور

رافع إدريس عبد الغفور

## ملخص الرسالة

" الضبط الاجتماعي وعلاقته بالعنف الرياضي لدى اللاعبين من ذوي الاحتياجات الخاصة "

الطالب

المشرف

محمد عبد السلام حازم سلو الحياي

أ.م.د. رافع إدريس عبدالغفور

### هدفت الدراسة إلى :

- التعرف على درجة الضبط الاجتماعي لدى اللاعبين من ذوي الاحتياجات الخاصة بكرة السلة على الكراسي المتحركة في العراق.
- التعرف على درجة العنف الرياضي لدى اللاعبين من ذوي الاحتياجات الخاصة بكرة السلة على الكراسي المتحركة في العراق.
- التعرف على طبيعة العلاقة بين الضبط الاجتماعي، والعنف الرياضي لدى اللاعبين من ذوي الاحتياجات الخاصة بكرة السلة على الكراسي المتحركة في العراق.

### فرضيات البحث

- توجد فروق ذات دلالة إحصائية في درجة الضبط الاجتماعي لدى اللاعبين من ذوي الاحتياجات الخاصة بكرة السلة على الكراسي المتحركة.
  - توجد فروق ذات دلالة إحصائية في درجة العنف لدى اللاعبين من ذوي الاحتياجات الخاصة بكرة السلة على الكراسي المتحركة.
  - توجد علاقة ارتباط معنوية بين الضبط الاجتماعي و العنف الرياضي لدى اللاعبين من ذوي الاحتياجات الخاصة بكرة السلة على الكراسي المتحركة.
- استخدم الباحث المنهج الوصفي لملاءمته وطبيعة البحث، فيما تكون مجتمع البحث من اللاعبين ذوي الاحتياجات الخاصة بكرة السلة على الكراسي المتحركة في العراق، تم اختيارهم بطريقة عمدية.

أما عينة البحث فقد تكونت من (٨٦) لاعباً، يمثلون (٦) لجان فرعية من اللجنة البارالمبية الوطنية العراقية، إذ قام الباحث ببناء مقياسي الضبط الاجتماعي، والعنف الرياضي كأدوات للبحث، بعد ذلك قام الباحث بإجراء التجربة الاستطلاعية بتاريخ ٢٠١٨ / ٣ / ٣١ لمقياس الضبط الاجتماعي، وفي ٢٠١٨ / ٤ / ١ لمقياس العنف الرياضي على عينة مكونة من (٨) لاعبين، يمثلون لاعبي ذوي الاحتياجات الخاصة بكرة السلة على الكراسي المتحركة اللجنة البارالمبية في محافظة كركوك، ثم قام الباحث بتطبيق المقياسين على عينة مكونة من (١٣) لاعباً، يمثلون المنتخب الوطني العراقي بكرة السلة على الكراسي المتحركة، واستخدم الباحث الحقيبة الإحصائية

(spss) للحصول على (النسبة المئوية ومربع كأي (كا<sup>٢</sup>) والوسط الحسابي والانحراف المعياري واختبار (T) لعينتين مستقلتين ومعامل ارتباط بيرسون ومعادلة سبيرمان- براون)، وقد أظهرت النتائج :

- لا توجد علاقة ارتباط بين الضبط الاجتماعي والعنف الرياضي لدى اللاعبين من ذوي الاحتياجات الخاصة بكرة السلة على الكراسي المتحركة.

#### وفي ضوء النتائج استنتج الباحث :

- صلاحية مقياس الضبط الاجتماعي الذي قام ببنائه الباحث للتطبيق على لاعبي ذوي الاحتياجات الخاصة بكرة السلة على الكراسي المتحركة، وقدرته على التمييز بين اللاعبين، وذلك من خلال المحاور التي اعتمدها الباحث في البحث الحالي .
- صلاحية مقياس العنف الرياضي الذي قام ببنائه الباحث، للتطبيق على لاعبي ذوي الاحتياجات الخاصة بكرة السلة على الكراسي المتحركة، وقدرته على التمييز بين اللاعبين، وذلك من خلال المحاور التي اعتمدها الباحث في البحث الحالي .
- يتمتع اللاعبون ذوي الاحتياجات الخاصة بكرة السلة على الكراسي المتحركة بضبط اجتماعي مرتفع وللمحاور كافة.
- يتمتع اللاعبون ذوي الاحتياجات الخاصة بكرة السلة على الكراسي المتحركة بعنف رياضي منخفض وللمحاور كافة.
- لا توجد علاقة ارتباط معنوية بين الضبط الاجتماعي والعنف الرياضي لدى اللاعبين ذوي الاحتياجات الخاصة بكرة السلة على الكراسي المتحركة.

#### وفي ضوء نتائج البحث أوصى الباحث بما يأتي:

- الاستفادة من مقياس الضبط الاجتماعي مع فعاليات رياضية أخرى.
- الاستفادة من مقياس العنف الرياضي مع فعاليات رياضية أخرى.
- التأكيد على المدربين على أهمية الضبط الاجتماعي لدى اللاعبين، مما يساهم في خفض العنف الرياضي.
- التأكيد على دور الاختصاصي النفسي في مرافقة الفرق الرياضية للتعريف بإضرار ممارسة العنف وكيفية مواجهة مواقفه المختلفة بإيجابية.

University of Mosul  
College of Physical Education  
and Sport Science



## **Social Control And It's Relation With sport violence for special needs Players**

Mohammed Abdul Salam Hazem Sallo Al\_hialy

Master thesis  
Physical Education and  
The Sport Science

Supervised by :  
Assistant . Prof  
Dr. Rafeh Edris Abdulghafor

## ABSTRACT

### Social Control And It's Relation With sport violence for special needs Players

Submitted by :

Supervised by :

Assistant. Prof :

**Mohammed AbdulSalam Hazem Sallo Al\_haialy**

**Rafeh Edris Abdulghafor**

#### **The study aims :**

- Knowing the degree of social control among handicapped players of basketball with wheel chairs in Iraq.
- Knowing the degree of sport violence among handicapped players of basketball with wheel chairs in Iraq.
- Knowing the nature of the relation between social control and sport violence among the handicapped players of basketball with wheel chairs in Iraq.

#### **Hypotheses :**

- There are statistical differences in the degree of social control among disabled players of basketball with wheelchair.
- There are statistical differences in the degree of fierceness among disabled players of basketball with wheelchairs.
- There is a relation an immaterial connection between the social control and the sport violence among the handicapped players of basketball with wheelchairs.

The researcher a diseviptive method due to it's suitability to the nature of the research and the sample were selected attentionally. The sample was consisted of (86) players, they represented (6) subcommittee, More ever, The researcher as materials of his study. After that, the researcher made a surraying test to measure the social control in 31/3/ 2018 and another test to measure the sport violence of the sample which was consisted of (8) players, They representeel disabled players of basketball of Paralympic committee with wheel chairs in Kirkuk in 1/4/2018. Then, tie applied the standards upon a sample which was consisted of (13) players who were the representative of Iraqi National team of basketball with wheel chairs.

The researcher also used a statistical case (spss) in order to get (percentage, Kai (K 2) square), arithmetic means, standard deviation, Test (T) of two independent samples, correlation coefficint of person, Spearman-Brown Equation).

The study showed that there is no connected relation between the social control and sport violence among disabled players of basketball with wheel chairs.

- There is no correlation between social adjustment and sports violence among players with special needs who are disabled in basketball on wheelchairs.

### **Conclusions :**

- The researcher applied a validation of standard of social control and it's capacity upon the handicapped players of basketball with wheelchairs in order of differentiate them through methods which were used in this study.

- The researcher applied a validation of standard of sport violence and it's capacity upon the handicapped players of basketball with wheelchairs in order of differentiate them through methods which were used in this study .

- Handicapped players of basketball with wheelchairs are characterized by a high social in all methods.

- Handicapped players of basketball with wheelchairs are characterized by low sport violence in all methods.

- There is no immaterial connected relation between the social control and sport violence among the disabled players of basketball with wheelchair.

### **Researcher's Recommended :**

- Take the advantages of measure of social control with order sport activities.

- Take the advantages of measure of sport violence with order sport activities.

- The concentration of the coach upon the importance of social control helps to reduce the fierceness.

- Emphasize the role of the psychologist in the escort of sports teams to identify the damage of violence and how to confront his various positions positively.